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  حسن فرامرزي
ام�ام جمع�ه، ام�ام روز جمعه نيس�ت، ام�ام همه 
روزهاي هفته اس�ت. اي�ن تعبير امام جمعه ش�هر 
س�رخس كه بيش�تر در قامت يك كنش�گر و فعال 
اجتماع�ي ظاهر ش�ده تا ام�ام جمع�ه در تعريف و 
تصوير رايجي كه ما از يك امام جمعه در ذهن داريم 
� يعني كسي كه در يك س�اعت مشخص در روزي 
مش�خص خطبه اي بخواند، نمازي اقامه كند و برود 
� براي من جذاب و فراتر از كليش�ه هاي رايج است. 
مي شنوم كه مي گويد امام جمعه، امام همه روزهاي 
هفته اس�ت، انگار كه بگويد امام جمع�ه، امام همه 
لحظه هاي آدم هاي يك ش�هر اس�ت، با همه تنوع، 
چندگانگي و پيچ  و تابي كه ممكن است در لحظه هاي 
آن آدم ها م�وج بزند، حت�ي لحظ�ات آدم هايي كه 
ممكن اس�ت به هر دليل او را قبول نداش�ته باشند. 
با حجت الاسلام والمسلمين محمد بختياري گفت وگو 

كرده ايم. 
     

در كت�اب »پيامب�ر و ديوانه« جب�ران خليل 
جبران جمله ت�كان دهنده اي وج�ود دارد. 
كسي از كسي نان مي خواهد، اما او مي گويد 
من نمي توانم به ت�و نان بدهم، ام�ا مي توانم 
درباره بخش�يدن نان به ديگ�ري موعظه ات 
كنم. اين صحنه براي من بسيار تكان دهنده 
اس�ت چون خودم گاهي اين دو را با هم خلط 
مي كن�م، يعن�ي صحبت درب�اره اخ�لاق را 
جايگزين عمل اخلاقي مي كنم. اينكه ما يك 
امام جمعه را در قامت كنشگر اجتماعي ببينم 
كه دغدغه حل مشكلات مردم را دارد، اتفاق 
مباركي است. اين يعني ش�ما صحنه عمل را 
فراخ ديده ايد. چه شد خود را درگير مسائل 

اجتماعي كرديد؟
م��ا نمي توانيم بگويي��م اوصيكم بتق��وي الله و در عين 
حال نسبت به مسائل مردم بي تفاوت باشيم. ما موظف 
هستيم در برابر مشكلات مردم پاس��خگو باشيم. شما 
نگاه كنيد در زمان رس��ول الله )ص( مسجد گره گشاي 

مش��كلات مردم بود و الان هم بايد به اين سمت و س��و 
حركت كنيم. مردم بايد از ما عمل ببينند تا آن همراهي 
كه انتظار داري��م، اتفاق بيفتد. تا زماني ك��ه ما نتوانيم 
مخاطب خود را اقناع كنيم، توصيه هاي صرف اخلاقي 

هم بي فايده خواهد بود. 
يك مثال از اين همراهي مي زنيد؟

مثلًا يك��ي از كارگروه ه��اي ما در س��رخس، كارگروه 
اش��تغال و اقتصاد اس��ت. ما با همكاري بنياد بركت و 

اعطاي تسهيلات و وام هزار شغل ايجاد كرده ايم. 
ميزان وام ها چقدر بوده است؟

بسته به ظرفيت حرفه، از 50 تا 150 ميليون تومان. 
برخي از كارشناسان مي گويند، نمي شود با اين ارقام � 

مثلًا 50 ميليون تومان � شغل پايدار ايجاد كرد.
 بستگي به نگاه ما به موضوع دارد. 

مثال مي زنيد؟
صنايع دستي يك ظرفيت بزرگ در شهرهاي ماست و 
تجربه شخصي ام در اين باره مي گويد با اين ارقام مي شود 
كار را شروع كرد. چند وقت پيش يك متخصص چيني 
كه در رابط��ه با راه اندازي كس��ب و كاره��اي كوچك 
مسئوليت داشت، مي گفت در چين خانه هاي سه چهار 
طبقه،  زيرزمي��ن خود را ب��ه كارگاه توليدي اختصاص 

مي دهند. 
در واقع چين امروز از هم��ه ظرفيت هاي خود از جمله 
در حوزه كسب و كارهاي كوچك اس��تفاده مي كند، اما 
ما تصور مي كنيم كه اشتغال فقط در واحدهاي بزرگ 

صنعتي امكانپذير است. 
ما در شهرستان مان، جوان هاي بيكاري داشته ايم كه دو 
سه سال پيش با 50 ميليون تومان فعاليت خود را شروع 
كرده اند. البته قبول دارم الان 50 ميليون تومان ارزش 

بسيار كمتري نسبت به دو سه سال پيش دارد. 
با 50 ميليون توم�ان چه فعاليتي را ش�روع 

كرد؟
در روستاي محل سكونتش جوجه كشي راه انداخت. دو 
سه سال قبل كه با او صحبت مي كردم، مي گفت ماهي 
10ميليون تومان درآمد دارم، يعني آن فرد با كمترين 

امكانات به درآمد بسيار خوبي رسيده بود. 
شما به عنوان امام جمعه س�راغ بنياد بركت 
مي روي�د، در واقع از ظرفيت ه�اي پيراموني 

خود بهره مي بريد. اين نگاه از كجا مي آيد؟ 
وقتي اي��ن قابليت ه��ا را دور و بر خ��ود مي بينيم، چرا 

اس��تفاده نكنيم. ما در بحث فرهنگ كار دچار كاستي 
هس��تيم، چه نزد مديران و چه بدنه جامعه. متأسفانه 
برخي از جوان هاي ما عارش��ان مي آيد از يك نقطه اي 
ش��روع به كار كنند. در واقع تصويري غي��ر واقع بينانه 
نس��بت به كار داريم. مي بينيد همين فرد وقتي به يك 
كش��ور اروپايي مهاجرت مي كند به نازل ترين شغل ها 
تن مي دهد، ولي حاضر نيس��ت در كش��ور خودش كار 
كند. جواني را مي شناس��م كه به آلمان رفته و آنجا در 
زمين هاي كش��اورزي علوفه بس��ته بندي مي كند، اما 
وقتي چني��ن كاري را در ايران به او پيش��نهاد بدهيم، 
مي گويد ش��ما داريد به من توهي��ن مي كنيد. آن وقت 
همين فرد مي رود به راحتي در يك كش��ور اروپايي در 
رس��توران ظرف مي ش��ويد، اما اينجا اين كارها را دون 

شأن خود مي بينند. 
چرا مرغ همسايه غاز است؟

اين درد و مصيبت فرهنگي است كه سر ما آورده اند. ما 
داشته هاي خود را اغلب تخريب مي كنيم و داشته هاي 
ديگران را خيلي بيشتر از اندازه ها و قواره هاي واقعي اش 
مي بينيم. مشكل در همين نگرش ماست. ما به راحتي 
براي ديگران كارهاي سخت انجام مي دهيم، اما وقتي 
پاي مملكت خودمان در ميان می آيد، مي گوييم شأن 
من بالاتر از اين است كه مثلًا در يك دامداري مشغول 
شوم. اين واقعاً يك مصيبت و رنج فرهنگي است كه در 
فرهنگ جامعه ما ريش��ه دوانده. انبي��ا و معصومين ما 
هيچ ابايي از كار س��خت نداش��تند، در حالي كه شما و 
من مي بينيم روحيه رايج در كشور ما پشت ميزنشيني 

است. 
در واقع شما مي خواهيد دس�تكم در منطقه 

خودتان يك خانه تكاني انجام دهيد؟
اگر مردم ما ببينند بالادستي ها خود را از كار و فعاليت 
س��الم و پرزحمت كنار نكش��يده اند و زندگي ش��ان از 
راه رانت و رابطه نمي چرخد دلش��ان ب��ه فعاليت گرم 
مي شود. البته تغييرات زيادي در بافت جمعيتي و نوع 
زندگي مردم روي داده است. شما چهار پنج دهه پيش 
مي ديديد هر خانواده اي 10 فرزند داشت و همه آنها به 
لحاظ اقتصادي براي خان��واده درآمدزا و مثلًا در زمينه 
كشاورزي يا دامداري فعال بودند. الان رابطه فرزندان ما 

با كار قطع شده است. 
آيا كمك ش�ما صرف�اً در تعامل ب�ا نهادهاي 

ارائه كننده تسهيلات اشتغال است؟
ما از هر امكان��ي كه دور و برمان ببيني��م بايد در جهت 

كمك به معيشت مردم استفاده كنيم. 
مثلًا؟

چند وقت پيش سرمايه گذاري را از منطقه آذربايجان 
خودمان به س��رخس آوردي��م. اين س��رمايه گذار در 
بافت قالي ترك به خانم هاي جوي��اي كار آموزش داد 
و درآمدزايي مناس��بي هم به واس��طه بافت قالي براي 

خانم هاي منطقه به وجود آمد. 
چقدر مثلًا؟

خانم ها حدود 5 ميليون تومان در ماه درآمد دارند و هم 
نوعي آميخته شدن به هنر و خلاقيت است و هم آن زن 

مي تواند فني را در خانه ادامه بدهد. 
يك ام�ام جمعه چط�ور مي تواند ي�ك تاجر 
آذري را پيدا و او را ترغيب به سرمايه گذاري 

در منطقه تان كند؟
ما به ص��ورت تيمي اي��ن كار را مي كني��م. حضرت آقا 

فرمودند ق��را  رگاهي كار كني��د. اينجا قرارگاه 
داريم و يكي از ش��اخه هاي اين قرارگاه، 

اشتغال و اقتصاد اس��ت. ما افرادي 
كه در اين زمين��ه صاحب نظر، 

تحصيلات و تجربه هستند به 
قرارگاه آورديم و با حضور 

اين اف��راد ات��اق فكري 
پيرامون اشتغال ايجاد 

شد. يكي از كارهاي 
اين اتاق فكر جذب 

ر  ا يه گذ ما س��ر

اس��ت. اگر زمينه و بستر مساعد باش��د در جريان يك 
سرمايه گذاري هم منطقه و ساكنان آن رشد مي كنند 
و هم سرمايه گذار به سود مي رس��د. بنابراين مجموعه 
اين فعاليت ها هم براي آن تاجر سود داشته و هم مردم 
از بيكاري نجات پيدا ك��رده و به درآمد نس��بتاً خوبي 

رسيده اند. 
در حوزه جمعيت هم ورود كرده ايد. 

ما در اين بخش مرك��ز مردمي »نف��س« را راه اندازي 
كرد ه ايم. شما مي دانيد يكي از ضرورت ها و دغدغه هاي 
حضرت آقا پيرامون جمعيت است. ما كارگروه جمعيت 
را در قرارگاه مان راه ان��دازي كرديم و به اين پرس��ش 
پرداختيم كه ب��ا افول و پيري جمعي��ت چه كنيم. 10 
نفر از صاحبنظران اين حوزه به م��ا كمك مي كنند. از 
رئيس شبكه بهداشت و درمان سرخس و اعضاي شبكه 
درمان و بهداش��ت تا فرماندار، مبلغ ح��وزه و فرهنگي 

بازنشسته اي كه در اين باره صاحب تأليف هستند. 
در واق�ع هم�ه جوان�ب موض�وع را در نظ�ر 

مي گيريد. 
بله،  فرزندآوري يك بحث چندجانبه اس��ت و نمي توان 
فقط از زاويه بهداشت و درمان به آن نگاه كرد، يا صرفاً 
از بعد معيش��تي يا از نظر فرهنگي. همه اين زاويه ها در 
بحث جمعيت و فرزن��دآوري مؤثر هس��تند. به عنوان 
مثال برخي از افراد شايد به شكل ملموس با كشتن يك 
انسان � گيرم كه آن انس��ان يك جنين باشد � ارتباط 
برقرار نكنند و آن ج��رم و جنايت بودن قضيه را متوجه 
نشوند، اما وقتي جامعه به شكل درست در جريان اين 
موضوعات قرار بگيرد با يك ذهنيت صحيح در اين باره 

تصميم خواهد گرفت. 
اساساً يكي از فلسفه هاي وجودي مركز جهادي نفس كه 
مخفف سه واژه »نجات فرزندان سقط« است پرداختن 
به همين موضوع و مش��اوره دادن به والدين و مادراني 

است كه مي خواهند فرزند خود را از بين ببرند. 
دقيقاً چه خدماتي در اين باره صورت مي گيرد. 
مي خواه�م بگوي�م موضوع بس�يار ظريف و 
تخصصي است و دلايل مختلفي ممكن است 
در نهايت يك مادر يا والدين را به سمت سقط 

جنين بكشاند. 
ما در مرحله اول مادران در معرض س��قط را شناسايي 
مي كني��م. انگيزه ها براي س��قط ممكن اس��ت كاملًا 
متفاوت باشد. مثلًا شما مادري را مي بينيد چون مشكل 
اقتصادي دارد مي خواهد، سقط جنين انجام دهد. خب 
اگر ما ب��ه او اين آرام��ش خاطر را بدهيم ك��ه مي تواند 
مسئله معيش��تي خود را حل كند، چه از طريق ايجاد 
شغل و چه دريافت بسته هاي حمايتي، آن فرد در اين 

باره تجديدنظر مي كند. 
و انگيزه ديگر؟

يك وقت مي بينيد مشكل فرهنگي است. مثلًا در ذهن 
افراد جامعه و خانواده ها اينطور جا افتاده كه آنها نبايد 
بيشتر از دو فرزند داشته باش��ند. مي بينيد مادر باردار 
است و دو فرزند هم دارد، بنابراين مي خواهد بچه سوم 
را سقط كند، در حالي كه اصلًا مشكل معيشتي مطرح 
نيست،  فقط يك ذهنيت منفي نسبت به داشتن سه يا 
چهار فرزند در اين خانواده و جامعه وجود دارد كه آنجا 
فرد را وادار به س��قط جنين مي كند. خب ما در اين باره 
با بهره گيري از روانشناسان و متخصصان حوزه پزشكي 
و صاحبنظران مذهبي، مش��اوره رايگان ب��ه مادران و 
والدين مي دهي��م. در كنار اي��ن فعاليت ها ارائه 
خدمات حمايتي و بس��ته هاي معيش��تي 
به خانواده هايي كه از لحاظ اقتصادي 
دچار ضعف هس��تند، جهت گيري 

ديگر ما در اين مركز است. 
در اينج��ا مي خواه��م به اين 
نكته هم بپردازم. همچنانكه 
ش��ما هم اش��اره كرديد 
حل موض��وع كاهش 
جمعيت در گرو اين 
است كه ما به تمام 

وجوه مس��ئله توجه داشته باش��يم. ما در همين مركز 
جهادي نفس از يك زماني شروع به فعاليت هاي اقناعي 
براي متخصصان بهداشت و درمان كرديم از متخصص 
زنان تا بهورزها و ديگران. به هر حال اهميت اين موضوع 
را نمي توان ناديده گرفت كه كادر بهداشت و درمان در 
تماس مستقيم با مردم هس��تند، بنابراين ديدگاه ها و 
منش آنها در جهت دهي به افكار عمومي بس��يار مؤثر 
است. بعضاً برخي از متخصصان ما تسلط لازم به مسائل 
ش��رعي در اين باره را ندارند، بنابراين اگ��ر بتوانيم در 
اين باره فعاليت هاي روش��نگرانه داش��ته باشيم بسيار 

مؤثر خواهد بود. 
ما گاهي از متخصص��ان و صاحبان تجرب��ه در اين باره 
دعوت مي كنيم كه در س��خنراني پيش از خطبه ها به 

بسط آگاهي افكار عمومي در شهرستان كمك كنند. 
مركز نف�س چند وقت اس�ت ك�ه راه افتاده 

است؟

حدود يك ماه و اندي است كه اين مكان با هدف نجات 
جان جنين هايي ك��ه مي توانند از حق حيات برخوردار 

باشد راه اندازي شده است. 
دو موضوع براي من قابل طرح است؛ اول اينكه 
چرا بس�ياري از ائمه جمعه خودشان را درگير 
بحث ه�اي اجتماع�ي نمي كنن�د و در هيئت 
كنش�گر و فعال اجتماع�ي وارد كارزار جامعه 
نمي شوند و دوم اينكه به هر حال ممكن است 
اين شائبه هم مطرح شود كه شما در كار ساير 
نهادها و اش�خاص دخالت مي كني�د و طبيعتاً 

مقاومت هايي در اين باره صورت می گيرد. 
ببينيد اين موضوع به نگرش افراد بستگي دارد. برخي 
از ائمه جمعه ما ممكن است اين نوع برداشت را داشته 
باشند كه ش��أن و جايگاه آنها در نهايت به توصيه هاي 
ديني منحصر است و نبايد وارد مسائل اجتماعي شوند، 
در صورتي كه به نظر مي رسد اين نگاه قابل دفاع نيست. 
دين يعني زندگي، همچنان كه فقه يعني زندگي. اصلًا 
چرا فقه ش��كل گرفته اس��ت؟ به خاطر اينكه بتواند در 
خدمت زندگي قرار گي��رد. نه دين و ن��ه فقه جداي از 
زندگي نيس��تند، بنابراين اينكه ما زندگي و دين و فقه 
را از هم جدا كنيم، قابل دفاع نيست. ما چطور به عنوان 
افراد ديندار مي توانيم نسبت به كيفيت زندگي مردم و 

مسائل آنها بي تفاوت باشيم و فقط حرف بزنيم. 
ما واقعاً به اين بينش رسيده ايم كه دين براي تمام اجزاي 
اجتماعي مردم برنامه دارد اين بينش در عمل من بايد 
به ظهور برس��د وگرنه من صرفاً ح��رف زده ام. آن وقت 

مسئوليت پذيري من در اين عرصه چه مي شود. 
من درك مي كنم ش��ما چه مي گوييد، اما فكر مي كنم 
قبول داشته باشيد همچنان كه في  المثل شما دوست 
نداريد كسي در حوزه مسئوليت هاي شما دخالت كند 
احتمالاً اشخاص و نهادهاي ديگر هم چنين ديدگاهي 
دارند. منظور من تقس��يم بندي س��ازماني متناسب با 

زندگي امروز ماست. 
مسلماً مداخله به معناي ورود در فعاليتي كه ما درباره 
آن آگاهي و تخصص نداريم خطاس��ت و م��ا اين كار را 

انجام نمي دهيم. 
پس چه مي كنيد؟

ببينيد اينطور نيس��ت كه امام جمع��ه بخواهد صفر تا 
100كاره��ا را انجام ده��د. پيش تر ه��م توضيح دادم 
ما وقت��ي وارد حوزه اي مي ش��ويم آن ح��وزه مركب از 
صاحبنظران و متخصصان آن رش��ته است كه به مثابه 
اتاق فكر بر مباحث آن رشته اش��راف و آگاهي ندارند و 

امام جمعه در نهايت كار هماهنگي را انجام مي دهد. 
كاملًا به اين اعتقاد دارم كه فعاليت هاي ما بايد مطابق 
قانون باش��د، بنابراين حق دخالت در ام��ور ديگران را 
نداريم، اما اي��ن به آن معنا نيس��ت كه م��ا نبايد براي 
گره گشايي از مس��ائل اجتماعي، اقتصادي و فرهنگي 
خود كنار هم بنشينيم و با تعامل مس��ئله خود را حل 
كنيم. اگر روحيه همگرايي در ميان ما نباشد مسائل ما 

حل نخواهد شد. 
ي�ك مث�ال از اي�ن هماهنگي ه�ا مط�رح 

مي كنيد؟
مثلًا ما به مرور متوجه شديم در شهرستان، خيريه هاي 
متعددي به صورت م��وازي كاري فعاليت مي كنند. ما 
آمديم مجمع خيرين را با هدف اتصال،  تفكيك و تعامل 
بهتر خيريه ها با همديگ��ر راه اندازي كرديم، هم اكنون 
مجمع خيرين سلامت، آموزش و پرورش و معيشت در 
حال فعاليت در شهرستان هس��تند و با همديگر لينك 
و مرتبط شده اند، به گونه اي كه با انسجام بهتري فعال 

باشند. 
حرف من اين اس��ت وقتي يك فرد از اين جامعه ببيند 
مسئولان ش��هر به مس��ئله او اهميت مي دهند، اتفاقاً 
راحت تر به نماز جمعه مي آيد و نه در حرف و تئوري كه 
در عمل لمس مي كند، دين از سياست جدا نيست. آن 
وقت اين نماز جمعه معنا پيدا مي كند و خطبه اين نماز 
جمعه همان خطبه و همان منش پيغمبر مي شود، چون 
پيغمبر ما نسبت به مش��كلات جامعه بي تفاوت نبودند 
و مس��جد به مفهوم واقعي كلمه محل گره گش��ايي از 

مشكلات مردم بود. 
به عنوان يك امام جمعه كه وارد فضاي كنش 
اجتماعي ش�ده چه مقاومت هايي را در برابر 

اين نوع نگاه حس كرده ايد؟ 
هر كسي كه وارد حوزه اجتماعي مي شود و مي خواهد 
فعاليتي انجام دهد، هزينه اين كار را بايد پرداخت كند. 
هيچ كار ارزشمندي هم بدون خون دل خوردن، سعي و 

پايداري شكل نمي گيرد. 
چرا عقب نشيني نمي كنيد؟

اين سخن معصوم همواره مثل يك راهنما جلوي چشم من 
است كه هر كسي گرهي از كار يك مؤمن بگشايد پروردگار 
در روز قيامت، غم هاي او را مي زدايد. از طرف ديگر ش��ما 
نمي توانيد صرفاً با حرف زدن، غم كسي را برطرف كنيد، 
بنابراين خواه ناخواه بايد وارد وادي عمل ش��ويد. اين كار 
هزينه دارد و آقاياني كه تمايلي در ورود به مسائل اجتماعي 

ندارند، شايد از اين هزينه ها مي هراسند. 
ش�ايد هم به نوعي اين تحليل را دارند كه هر 

كسي بايد كار خودش را انجام دهد. 
من از شما مي پرسم پنهان شدن پشت يك منطق ظاهراً 
قابل موجه است؟ اينكه فرد كار خودش را انجام دهد، 
كاملًا درست است، اما اتفاقاً كار ما وقتي به درستي انجام 
مي ش��ود كه در حوزه مس��ائل اجتماعي ورود آگاهانه 
داشته باش��يم نه اينكه به مس��ئوليت هاي خود در اين 
باره پش��ت كنيم. من به عنوان امام جمعه سررشته اي 
در مباحث اش��تغال و اقتصاد ندارم، اما به صاحبنظران 

اشتغال و اقتصاد دسترسي دارم. 
البته مي پذيرم اگر به ظرايف ورود به مس��ائل اجتماعي 
بي توجه باشيم ورود ما مخرب و مصداق دخالت در كار 
ديگران خواهد بود، اما وقتي به آن ظرايف و ظرفيت ها 
توجه كرديم چه منعي براي ورود وجود دارد. اصلًا معناي 
امام اين است. امام جمعه فقط امام روز جمعه نيست. روز 
جمعه روزي اس��ت كه نتايج كار يك هفته از روز اول تا 
آخر در آنجا معلوم مي شود. امام يعني رهبري كردن امور 
مس��لمانان و گرنه من مي توانم در دفتر خود بنشينم و 
فقط استخاره يا خمس مردم را بگيرم، ولي اينكه معنايي 
ندارد. معناي امام جمعه وقتي روش��ن مي شود كه من 
خود را از جامعه ام و از مس��ائلي ك��ه در آنجا مي گذرد، 
كنار نكشم، بنابراين امام جمعه امام همه روزهاي هفته 
است. امام شنبه تا جمعه است. مي بينيد شنبه به دفتر 
من مراجعه شده كه جواني به خاطر يك خشم بيجا در 
معرض اعدام و قصاص قرار گرفته است. آيا من به آن فرد 
بگويم من امام روز جمعه ام. وقت��ي مي توانم در آن روز 
قدمي براي آن فرد بردارم و آن قصاص را با صلح و سازش 
به ديه تبديل كنم و بعد از خيرين كمك بگيرم كه مبلغ 
آن ديه را جمع كنيم، چرا بايد عافيت جويي كنم. صحبت 
بر سر جان يك انسان است. وقتي من در همه روزهاي 
هفته مش��كلات را مي بينم، چطور روي��م را برگردانم و 

بگويم كه من امام روز جمعه ام. 

گفت و گو با حجت الاسلام والمسلمين محمد بختياري، امام جمعه سرخس، كنشگر و فعال اجتماعي

امام همه روزهاي هفته ايم نه فقط امام جمعه

ش�ما نمي توانيد صرفاً با ح�رف زدن، غم 
كس�ي را برط�رف كني�د، بنابراين خواه 
ناخواه بايد وارد وادي عمل ش�ويد. اين 
كار هزين�ه دارد و آقايان�ي ك�ه تمايلي 
در ورود ب�ه مس�ائل اجتماع�ي ندارند، 
ش�ايد از اي�ن هزينه ه�ا مي هراس�ند

مي بينيد شنبه به دفتر من مراجعه شده 
ك�ه جواني ب�ه خاط�ر يك خش�م بي جا 
در معرض اع�دام و قصاص ق�رار گرفته 
اس�ت. آيا من به آن فرد بگوي�م من امام 
روز جمعه ام. وقتي مي توان�م در آن روز 
قدمي براي آن فرد بردارم و آن قصاص را 
با صلح و سازش به ديه تبديل كنم و بعد 
از خيرين كمك بگيرم كه مبلغ آن ديه را 
جمع كنيم، چرا باي�د عافيت جويي كنم

اي�ن درد و مصيب�ت فرهنگي اس�ت كه 
س�ر ما آورده اند. ما داش�ته هاي خود را 
اغل�ب تخري�ب مي كنيم و داش�ته هاي 
ديگ�ران را خيل�ي بيش�تر از اندازه ها و 
مي بيني�م.  واقع�ي اش  قواره ه�اي 
ماس�ت نگ�رش  همي�ن  در  مش�كل 
ما ب�ه راحت�ي ب�راي ديگ�ران كارهاي 
س�خت انج�ام مي دهي�م، ام�ا وقت�ي 
پ�اي مملكت خودم�ان در ميان اس�ت، 
مي گوييم ش�أن م�ن بالاتر از اين اس�ت

فرزندآوري يك بحث چندجانبه است و 
نمي توان فقط از زاويه بهداشت و درمان 
به آن نگاه كرد، يا صرفاً از بعد معيش�تي 
يا از نظر فرهنگي. همه اي�ن زاويه ها در 
بحث جمعيت و فرزندآوري مؤثر هستند

اگر به ظرايف ورود به مس�ائل اجتماعي 
بي توجه باشيم ورود ما مخرب و مصداق 
دخال�ت در كار ديگران خواه�د بود، اما 
وقتي ب�ه آن ظراي�ف و ظرفيت ها توجه 
كرديم چه منعي ب�راي ورود وجود دارد
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برخي از ائمه جمعه ما ممكن است اين نوع 
برداشت را داشته باشند كه شأن و جايگاه 
آنها در نهايت به توصيه هاي ديني منحصر 
است و نبايد وارد مسائل اجتماعي شوند
در صورت�ي كه به نظر مي رس�د اين نگاه 
قابل دفاع نيس�ت. دين يعن�ي زندگي، 
همچن�ان ك�ه فقه يعن�ي زندگ�ي. اصلًا 
چرا فقه ش�كل گرفته اس�ت؟ ب�ه خاطر 
اينكه بتواند در خدمت زندگي قرار گيرد


